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نگـــــره
»آرمان ملی« تحولات پیرامون توافق 

هسته ای را بررسی می کند
احیای برجام نیازمند 

تصمیمات اساسی
آرمان ملی:  احیای برجام هم می تواند 
خیلی دور باشد و هم خیلی نزدیک و این مساله 
به طرفین توافق بستگی دارد که کدام مسیر را 
برگزینند. مسلما احیای برجام تمامی طرفین 
را از مواهب و ثمرات خود منتفع خواهند 
کرد و به همین خاطر است که ایران و حتی 
غربی ها بسیار به احیای آن امیدوارند. اما 
احیای این توافق متکی به اتخاذ تصمیمات 
و رویکردهایی سازنده و مفید در جهت حل 
مشکلات و مسائل میان ایران و آمریکاست. 
اینکه آمریکا تحریم های ایران را بردارد و 
تضمین های لازم و راستی آزمایی را انجام 
دهد و ایران نیز همان طور که بارها مسئولان 
مطرح کرده اند در مسیر رسیدن به یک توافق 

خوب حرکت کنند. 
  لزوم برداشتن گام عملی

شاید یکی از معدود نقاط مشترکی که 
طرفین برجام بر روی آن اتفاق نظر دارند 
همین مساله لزوم احیای برجام باشد و اینکه 
همه معتقدند شرایط برای احیای این توافق 
مساعد است و طرفین باید گام نهایی را بردارند 
تا توافق هسته ای سال 2015 مجددا احیا شود. 
با این حال آنچه مسلم است موضع طرفین به 
ویژه غربی ها به جای عمل صرفا گفتار درمانی 
است و قدمی در جهت حل مشکل برنمی دارند 
و فقط آرزوهای خوب و ابراز امیدواری 
می کنند. قدر مسلم این نوع رویکرد نیز کاری 
از پیش نمی برد و صرفا بیشتر به اتلاف وقت 
خواهد انجامید. همین چندی پیش بود که 
جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا در مطلبی که واکنش های بسیاری در 
پی داشت نوشت: »اکنون متنی را روی میز 
گذاشته ام که با جزئیات دقیق به لغو تحریم ها 
و همچنین گام های هسته ای مورد نیاز برای 
احیای برجام می پردازد. این متن بهترین 
توافق ممکن است که من به عنوان تسهیل 
کننده مذاکرات، آن را امکان پذیر می دانم.« بر 
مبنای همین امر نیز بود که طرفین دیگر برجام 
به لزوم احیای برجام و از سرگیری مذاکرات 
تاکید کردند و خواستار احیای توافق شدند. 
چه اینکه روز گذشته از هانس ادو موتسل 
سفیر آلمان در ایران با انتشار پیامی در حساب 
کاربری خود در توئیتر خواستار حمایت از 
موضع جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا برای حفظ برجام شد و نوشت: 
»بیایید همگی از خواسته دلسوزانه جوزپ 
بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
حمایت کنیم؛ اکنون زمان حفظ برجام است. 
این مسئولیت مشترک ماست که این توافق 
مهم را بازگردانیم. تصمیمات باید همین حالا 
گرفته شود.« اما گره ای که در این میان باعث 
شده تا به رغم تاکیدات همه طرف ها بر اتخاذ 
تصمیم نهایی در جهت احیای برجام هنوز 
هم اختلافات بروز و ظهور کند این است که 
آمریکایی ها هنوز هم می خواهند قصور خود را 
نادیده بگیرند و توپ را به زمین ایران بیندازند. 
چنانکه اخیرا ند پرایس سخنگوی وزارت امور 
خارجه آمریکا با تلاش برای مقصر جلوه دادن 
ایران، مدعی شده؛ »وقفه ای ایجاد شده، مدت 
زمانی طول کشیده و نتوانسته ایم در این فاصله 
به بازگشت دوجانبه به پایبندی به برجام دست 
پیدا کنیم، ما دلیل ایجاد آن نبوده ایم .« این در 
حالی است که به نظر می رسد اگر طرف غربی 
مقداری از مواضع خود کوتاه بیاید و شروط 
ایران را بپذیرد و ایران نیز برای رسیدن به 
توافق در مذاکرات آینده شرکت کند می توان 
در دور آینده مذاکرات برجام را احیا شده 

دانست. 
  توجه ویژه به دیپلماسی اقتصادی

وزیر امور خارجه کشورمان، تحول فرهنگی، 
ضرورت هماهنگی هرچه بیشتر نهادهای 
جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور در 
امور فرهنگی و رعایت مقررات کشور محل 
ماموریت را سه اصل مهم پیشبرد اهداف 
فرهنگی در خارج از کشور دانست. حسین 
امیر عبداللهیان تأکید دکتر رئیسی و تمرکز 
کنونی دولت بر تدوین قانون جامع ایرانیان 
خارج از کشور را یکی از مهم ترین اقدامات در 

این زمینه دانست. 
 باید تصمیماتی برای اجرای کامل 

برجام گرفته شود
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با 
تکرار موضع اخیرش درباره احیای برجام 
تاکید کرد که اکنون زمان تصمیم گیری است. 
جوزپ بورل روز گذشته طی پیامی در حساب 
کاربری خود در توئیتر خواستار استفاده از 
فرصت کنونی برای حفظ برنامه جامع اقدام 
مشترک )برجام( شد. وی نوشت: اکنون باید 
تصمیماتی گرفته شود تا از این فرصت منحصر 
به فرد برای موفقیت و آزاد کردن پتانسیل 
بزرگ اجرای کامل این توافق استفاده شود. 
بورل هفته گذشته نیز در یک یادداشت در 
روزنامه فایننشنال تایمز توافق هسته ای 2015 
را یک دستاورد دیپلماتیک برجسته توصیف و 
تاکید کرد: اگر می خواهیم توافق هسته ای را 
حفظ کنیم، اکنون زمان تصمیم گیری است. 
وی افزود: هم اکنون باید برای غنیمت بردن از 
این فرصت بی مانند جهت رسیدن به موفقیت 
تصمیماتی اتخاذ کنیم و پتانسیل بزرگ اجرای 
کامل این توافق نشان داده شود. من هیچ 
جایگزین موثر یا جامع در دسترسی نمی بینم. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: »ما گشت ارشاد خواهیم 
داشت؛ اما برای مدیران« این جمله ای از آیت ا... رئیسی، کاندیدای 
ریاست جمهوری دیروز و رئیس جمهور امروز است که بسیار نیز به 
آن تاکید شد اما با گذشت یک سال از روی کارآمدن دولت جدای 
از وعده هایی چون حل مشکلات اقتصادی، احیای برجام، ایجاد 
اشتغال، ساخت 4میلیون مسکن و...  که می شود آنها را به آینده 
نیز احاله داد و موانعی هم در راستای عدم تحقق آنها برشمرد؛ 
رئیس جمهور و مردانش هنوز رویکرد مشخصی در خصوص وعده 
گشت ارشاد برای مدیران مطرح نکرده اند تا این گمانه در برخی 
اذهان مطرح شود که این وعده صرفا کارکرد انتخاباتی داشته  
است. آن هم در شرایطی که امروز جامعه به جهت نوع برخورد 
گشت ارشاد و فیلم هایی که از این برخوردها در فضای مجازی 
منتشر می شود رضایت چندانی ندارد. حال پرسش اینجاست؛ 
دولت که به اذعان بسیاری از اقتصاددانان و کارشناسان با وجود 
تلاش های فراوان نتوانسته در امر اقتصاد و حل مشکلات معیشتی 
مردم آنطور که باید و شاید عمل کند؛ احیای برجام نیز همچنان با 
گره هایی مواجه است و معلوم نیست چه زمانی توافق حاصل  آید 
پس اگر دولت نتوانسته در این حوزه ها یا دیگر حوزه ها توفیقی 
حاصل کند چرا به سراغ تحقق دیگر وعده ها نمی رود. اتفاقا وعده 
»گشت ارشاد برای مدیران« وعده جذابی بود که بسیاری منتظر 
تحقق آن بودند، چرا که با توجه به سابقه خوب آیت ا... رئیسی در 
مبارزه با فساد در دستگاه قضایی این انتظار می رفت که با ایجاد 
گشت ارشاد برای مدیران امر نظارت بر عملکردها نیز به درستی 
پیش برود. این در حالی است که اخیرا صحبت از ایجاد شورای نهی 
از منکر در وزارتخانه ها، دستگاه ها و حتی نهاد ریاست جمهوری 
شده است که چند ان قلت با خود به همراه خواهد داشت، نخست 
اینکه اگر قرار باشد برای نوع رویکرد و عملکرد این شوراها نیز 
مبتنی بر رویکرد کلی باشد که در جامعه پیاده می شود احتیاجی 
به تشکیل شورایی جدید احساس نمی شود، چراکه قاعدتا 

دوربین های نظارتی و مداربسته ای که در نهادها و سازمان های 
مختلف وجود دارد می تواند کاملا نوع رفتار، پوشش و عملکرد 
کارکنان را پوشش دهد و مبادی ورودی و خروجی را نیز کنترل 
کند. از طرفی در شرایط اقتصادی فعلی که جامعه در آن قرار دارد 
ایجاد شورایی جدید نیروی انسانی جدید و به تبع آن تجهیزات و 
ردیف بودجه جدیدی را طلب خواهد کرد. در حالی که حراست 
مجموعه ها نیز می توانند این وظیفه را به درستی انجام دهند. 
آنچه مسلم است بستر اموری مانند امر به معروف و نهی از منکر 
باید کاملا فرهنگی باشد و مبتنی بر اقناع سازی پیش برود، چراکه 
هرگونه رویکرد غیرفرهنگی نتایج چندان خوبی را به همراه نخواهد 
داشت. لذا به نظر می رسد که اگر رئیس جمهور در راستای تحقق 
همان وعده خود یعنی گشت ارشاد برای مدیران قدم بردارد نتایج 

مطلوب تری را حاصل خواهد کرد. 
  تشکیل شوراهای نهی از منکر

رئیس ستاد امر به معروف و نهی از منکر کشور از عزم دولت در 
اجرای امر به معروف و نهی از منکر در سطح مسئولان خبر داد. 
حجت الاسلام کاظم صدیقی، رئیس ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر کشور در رابطه با وضعیت حجاب در دانشگاه های کشور 
و دیدگاه دانشجویان نسبت به آن توضیح داد: »من به ملت و 
دانشگاه هایمان اعتماد دارم. من در خطبه نماز جمعه هم گفته ام 
که قاطبه مردم ما با هنجارشکنی و کشف حجاب مخالف هستند 
و مخالفتی جدی هم دارند. وی با بیان اینکه جوانان ایرانی، آبروی 
انقلاب هستند، اظهار کرد: هویت ایرانی، هویت پوشش، متانت و 
وقار است و انتظار داریم دانشگاه های ما از این جهت پیشگام باشند 
و عقب نیفتند و به حول و قوه خداوند خواهیم دید همان طور 
که دانشجویان ما در مسائل اعتکاف، عزاداری امام حسین )ع(، 
کارهای جهادی و… بحمدا... آبروی ما هستند، در این مساله نیز در 
همین راستا شکوفا خواهند شد.. حجت الاسلام صدیقی در مورد 
گشت ارشاد مسئولان و اجرای امر به معروف و نهی از منکر در این 

سطح و رصد اقدامات آنها که خواست مردمی است نیز خاطرنشان 
کرد:»تشکیل شوراهای امر به معروف و نهی از منکر در تمام 
وزارتخانه ها حتی خود ریاست جمهوری و ارگان ها و نهادهای 
دیگر نشانه عزم جدی است که از دولت شروع می شود. ما امیدوار 

هستیم که در این زمینه نیز توفیقاتی حاصل شود. «
 شورای نهی از منکر نقش موثری خواهد داشت

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص بحث تشکیل 
شورای نهی از منکر در وزارتخانه ها و ادارات اظهار داشت: آنطور 
که من اطلاع دارم بر اساس قانون امر به معروف و نهی از منکر و 
آئین نامه های مربوط به این قانون در همه دستگاه ها شورای امر 
به معروف و نهی از منکر تشکیل شده  است. این مساله جدیدی 
نیست و ترکیب این شورا نیز در آئین نامه های اجرایی مشخص 
است. حجت الاسلام احمد مازنی گفت: ممکن است که این 
شورا در برخی نهادها مثل ریاست جمهوری تشکیل نشده باشد. 
هرچند که برای این کار نیروی انسانی نیز جذب نمی شود و در 
بین مجموعه مسئولانی که در دستگاه ها هستند مثل مسئول 
پایگاه بسیج، روابط عمومی، حوزه منابع انسانی و... ترکیبی از 
بخشی از مسئولان دستگاه مربوط به عنوان شورای نهی از منکر 
پیش بینی شده است. احتمالا تاکید بر این شده باشد که این شورا 
فعال خواهد شد. نماینده سابق تهران در مجلس دهم بیان کرد: 
کار بزرگی که حضرت سید الشهدا)ع( در روز عاشورا انجام دادند 
مصداق واقعی امر به معروف و نهی از منکر است. عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس دهم بیان کرد: در جامعه ما یکسری رفتارهای به 
نام امر به معروف و نهی از منکرست  که خود این رفتارها از منکرات 
است. حجت الاسلام مازنی در خصوص وعده رئیس جمهور مبنی 
بر ایجاد گشت ارشاد برای مدیران تصریح کرد: این تعبیری بود 
که جناب آقای رئیسی تحت عنوان وعده مطرح کرده بود. من 
امیدوارم مشکلات و گرفتاری ها باعث شده باشد که در این یک 

سال به وعده ها عمل نشده باشد. 

 مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
آمریکا پیشنهاد بورل را پذیرفته است

   توافق موقت آخرین راه حل نجات برجام است

آرمان ملی- پورحسین: در حالی که بسیاری از 
نگاه ها معطوف به پاسخ ایران به پیشنهاد جدید مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا برای رسیدن توافق با 
آمریکاست، برخی بر این باور هستند که ممکن است 
توافق موقتی میان ایران و آمریکا شکل گیرد تا اساس 
مذاکرات و برجام از بین نرود. در این میان برخی نیز بر 
این باور هستند که طبق پیش نویس راه حل پیشنهادی 
بورل، توافق هسته ای فقط به موضوع هسته  ای می پردازد 
که به این معنی است که بورل همه مطالبات پیشین 
آمریکا، اسرائیل و برخی از کشورهای عربی را کنار 
گذاشته است که تلاش می کردند موضوعات دیگر مانند 
موضوع موشک های بالستیک یا نقش منطقه ای یا نقش 
هم پیمانان ایران را وارد آن کنند. بر این اساس جوزف 
بورل خواستار آن شده است که همه تحریم های ایران 
برداشته شود و این نشان می دهد که بورل اذعان کرده 
است که تحریم  های آمریکا خارج از توافق هسته  ای است 
و باید لغو شود. به نظر می رسد که گام مهم در پیشنهاد 
بورل، تضمین آمریکا در این مورد است که این کشور بار 
دیگر همانند دوران ترامپ از توافق خارج نشود و آن گونه 
که در پیشنهاد بورل آمده، درمورد این موضوع از طرف 
بایدن و برخی جهات آمریکایی که از آنان نام برده نشده، 
اطمینان داده شده است. در راستای بررسی این موضوع 
»آرمان ملی« گفت وگویی با مرتضی مکی، تحلیلگر مسائل 

بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید. 
 چه سناریوهایی در این مقطع زمانی و پس از 
پیشنهاد جوزف بورل در خصوص برجام محتمل 

است؟
هرچند به صورت دقیق از محتویات طرح جوزف بورل 
اطلاعاتی در دست نیست اما به نظر می رسد این طرح 
تفاوت زیادی با طرحی که جوزف بورل در ماه مارس 
گذشته ارائه داد، ندارد. در آن مقطع زمانی مقامات ایران 
به تهران آمدند تا تصمیم نهایی را اتخاذ کنند اما این 
امر صورت نگرفت و پس از پنج ماه همچنان مذاکرات 
بلاتکلیف باقی مانده است. ایران و آمریکا تا به امروز از 
خود انعطافی نشان نداده اند و همین امر سبب شده تا 
تغییری در وضعیت مذاکرات ایجاد نشود. مشخصا سناریو 
توافق در این برهه زمانی همچنان یکی از موارد اصلی 
است و احتمال دارد که در آینده نزدیک رخ دهد. منطقه 
خاورمیانه از اهمیت ویژه ای برخوردار است. یکی از دلایل 
اصلی آن هم انرژی و منابع نفت و گاز منطقه است. این 
منطقه هاب انرژی جهان است و هرگونه تحول در آن 
می تواند بر روند محاسبات سیاسی و امنیتی کل جهان 
اثرگذار باشد. از این رو آمریکا همواره سعی دارد نفوذ خود 
بر این منطقه از جهان را حفظ کند. آن ها نمی خواهند در 
یک بازی سیاسی آنچه  در منطقه است را از دست دهند 
و در همین راستا تلاش می کنند با یک توافق در منطقه 
همچنان نفوذ داشته باشند و تنش را از نزدیکی منابع 

انرژی دور کنند. 
 سرانجام پیشنهاد جدید جوزف بورل چه 

خواهد شد؟
در راستای هماهنگی که میان اروپا و آمریکا وجود 
دارد، به نظر می رسد که آمریکا با طرح جوزف بورل 
موافقت کرده است. تا به این لحظه نیز ایران واکنشی 
نشان نداده که این احتمال می رود در حال بررسی نهایی 
طرح جوزف بورل است. وزیرخارجه ایران تنها به صورت 
کلی عنوان کرده است که ایران به دنبال یک توافق پایدار 
و خوب است و نکته جزئی دیگری را مطرح نکرده است. 
ممکن است پس از پیشنهاد جوزف بورل طرفین به 
سمت یک توافق موقت بروند به جای اینکه مرگ برجام را 
اعلام کنند. در این چارچوب هم مشکل نظارت بر برنامه 
هسته ای ایران حل و فصل می شود و هم ایران می تواند 
به درآمدهای نفتی خود دسترسی داشته باشد. توافق 
موقت بهتر از شکست برجام است و روزنه هایی از امید 
را باز نگه می دارد تا شاید بتوان از طریق دیپلماسی به 
توافقات بیشتری دست پیدا کرد. توافق موقت شاید خوب 
نباشد اما مشخصا بهتر از شکست برجام است و این باید 
مدنظر قرار گیرد. این آخرین مسیر است و نباید نسبت به 
آن بی تفاوت باشند. در فضایی ابهام برانگیز قرار گرفته ایم 
که هنوز در آن مشخص نیست چه اتفاقی رخ می دهد اما 
باید توجه داشت که توافق موقت هم می تواند در انتها 

گزینه خوبی باشد. 
 چه مولفه هایی سبب شد تا اروپا مصمم تر به 

دنبال احیای برجام باشد؟
مساله مهم در این میان نیاز غرب به انرژی است. سفر 
بایدن به منطقه نیز تحت تاثیر همین اتفاق مهم بود که 
طی 6 ماه گذشته جهان را متاثر کرده است. افزایش 
قیمت انرژی تحت تاثیر جنگ اوکراین یک بعد مهم این 
سفر بود. در این راستا تشویق عربستان سعودی به تولید 
نفت بیشتر برای متعادل کردن بازار یک هدف است. سفر 
به فلسطین اشغالی نیز مهم بود، چراکه حمایت از رژیم 
اشغالگر صهیونیستی همواره یکی از پایه  های سیاست 
خارجی آمریکا بوده است. بر این اساس در کنار موضوع 
عادی  سازی روابط این روزها بحث اجماع سازی به  میان 
آمده که این بیانگر آن است ترتیبات امنیتی مهمی میان 
شیوخ عربی و رژیم صهیونیستی در حال شکل  گیری 
است. به نظر تل آویو با پیش بردن پروژه ایران  هراسی 
به دنبال نزدیکی به کشورهای عربی است و بهتر است 
تصمیم  گیران برای مقابله با این توطئه، نزدیکی امنیتی، 
سیاسی و اقتصادی با کشورهای عربی را به جد دنبال 
کنند. در نهایت احیای دوباره برجام می  تواند یک گام 
خوب بوده و توطئه های اسرائیل را ناکام گذارد. اروپا 
مشخصا هم ثبات و هم انرژی را می خواهد و به همین 
علت تلاش می کند تا برجام احیا شود. با این حال ما 
نباید از سیاست های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت 
خاورمیانه ای آمریکایی ها غافل باشیم. ایالات متحده یکی 
از بازیگران در منطقه خاورمیانه است و سیاست های آن 
بر روند تحولات هم منطقه و هم کشورهای منطقه اثر 

مستقیم و غیرمستقیم دارد. 

  
 واکنش جنتی

  به مصاحبه 
امام جمعه اصفهان 

   اسراف 
 منــابع 

طبیعـــی

  
 بی حجابی 

 مساوی با بی عفتی 
نیست

بحث حجـــاب در جامعه گرم است. آیت ا... محمدتقی 
پورمحمدی ،امام جمعه مراغه گفت: بی حجابی یا بدحجابی 
مساوی با بی عفتی نیست. ولی در عین حال حجاب یک مسأله 
اسلامی و اصلا ملی است. اگر تاریخ ایران را مطالعه کنیم، حتی 
قبل از اسلام می بینیم که زنان ایرانی یک نوع حجاب داشته اند، 
بنابراین، حجاب علاوه بر اینکه اسلامی است، ملی هم هست. 
ولی به این معنا نیست که اگر خدای ناکرده جوانی اشتباه کرده 
و مثلا بدحجاب بوده، بگوییم مستلزم بی عفتی است؛ مستلزم 

بی عفتی نیست .

عملکرد دولت سیزدهم زیر ذره بین فعالان حوزه های مختلف 
است.  مصطفی هاشمی طبا ،معاون رئیس دولت اصلاحات با اشاره 
به اوضاع نامساعد اقتصادی گفت: خیلی نگاه مثبتی به 3 سال آینده 
کشور ندارم. وی افزود: مهم این است که مملکت بماند و شاداب 
باشد. معتقدم دولت باید به موضوع زیستگاهی کشور رسیدگی 
کند چون اسراف منابع طبیعی در کشور به شدت وجود دارد و هیچ 
حرکتی برای اصلاح این وضعیت دیده نمی شود. این فعال سیاسی با 
اشاره به وضعیت ژئوپلیتیک ایران، گفت: امروز می بینیم همسایگان 

ایران نوعا وارد تعامل شده اند.

 آیت ا... یوسف طباطبایی نژاد گفته بود: »یکی از مسائلی 
که دشمن روی آن خیلی حساس است مسأله حجاب است. 
آنها از کلمه »اجبار« می ترسند؛ مگر بستن کمربند ایمنی در 
ماشین اجباری نیست؟! آیا حجاب کمتر از آن است؟«! روز 
گذشته علی جنتی، وزیر پیشین ارشاد، در حساب توییتر خود 
نوشت: »امام جمعه اصفهان فرموده اند مگر بستن کمربند 
در اتومبیل اجباری نیست آیا ارزش حجاب کمتر از کمربند 
است! معلوم می شود تاکنون قیاس مع الفارق به گوش ایشان 

نخورده است.«

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  سیل آمد و خسارات زیادی وارد 
شد اما برای برخی چندان هم بد نشد. با حضور در مناطق سیل زده خود 
را مردمی نشان دادند تا در انتخابات مجلس رأی بیاورند؛ برای برخی 
شاید راه فرار از استیضاح بود و برخی دیگر در تلاش برای بقا در بهشت 
هستند. می توان با هشتگ پاچه گلی از آنها یاد کرد؛ چند نماینده، وزیر 
اقتصاد و شهردار تهران که به مناطق سیل زده رفتند و با لباس های 
گلی عکس گرفتند. سیدنظام موسوی، محسن پیرهادی، مجتبی 
رضاخواه و اقبال شاکری چهار نماینده ای بودند که در بازدید از مناطق 
سیل زده بدون چکمه و ابزار لازم بودند. نکته قابل تامل ویدئویی بود که 
از جابه جایی آنها با بیل مکانیکی )بابکت( امدادگران پخش شد. هیچ 
توضیحی همراه این عکس منتشر نشده و مشخص نیست نمایندگان 
مجلس در این »نظارت میدانی« چه کمکی به مردم یا نیروهای 
امدادی کردند. روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: »برخی از نمایندگان 
مجلس، وزرا و شهردار تهران با لباس های رسمی و بدون تجهیزات 
کمک رسانی، با حضور در مناطق سیل زده استان تهران به ویژه امام زاده 
داود با پاچه های گِلی عکس یادگاری گرفتند! این عکس های یادگاری 

در فضای مجازی با واکنش های کاربران مواجه شد. برخی از کاربران 
فضای مجازی گفتند: در چهره این افراد نه اثری از غم و دلهره مردمی 
بود که سیل خانه و زندگی شان را نابوده کرده و نه نشانی از خستگی آن 
امدادگری که بی ادعا در حال کمک به مردم است. تنها شباهت این ها 
با مردم سیل زده و امدادگران زحمتکش فقط »پاچه های گِلی« است 
وگرنه کدام انسان سیل زده ای در این شرایط به فکر انداختن عکس 
یادگاری است؟« روزنامه جوان نوشت: » آستین بالا زدن مسئولان، 
قبل از سیل بیشتر اثر داره یا پاچه بالا دادن بعد سیل؟! در عصری که 
اینطور اتفاقات پیش بینی می شود، نباید زیرساخت های جلوگیری رو 
چک و تقویت کنند؟ گذشته از هشدار نباید مردم را تخلیه کنند؟« 
این روزنامه همچنین به نقل از هدایت خادمی، نماینده سابق مجلس 
نوشت: »وقتی برای یک سیل 10سانتیمتری لباس و چکمه نداریم و 
مسئولان مجبورند با کت و شلوار و کفش کتانی و چرمی به دل سیل 
بزنند، اگر خدای نکرده زلزله ای در تهران بیاید چه کنیم!« نمایندگان 
مجلس باید بدانند هر اقدام آنها زیر نظر مردم و رسانه هاست چنانکه 
دیروز یک سایت خبری نوشت: » چند تن از نمایندگان مجلس برای 

اقدام جهادی راهی امام زاده داود شدند و بدون پوشیدن لباس های 
مخصوص، پا به مناطق گلی گذاشتند. اما نکته جالب اینجاست که 
لباس یکی از این افراد، از برند مشهور و گران قیمت ایرانی و محصولی با 
پارچه ایتالیایی -  است که با مراجعه به سایت این برند، متوجه قیمت 

5 .12 میلیون تومانی آن می شوید.« 
  ارتباط سیل با شهرداری تهران؟

 شهردار تهران هم زودتر از همه به امام زاده داود سیل زده رفت. 
مشخص نشد علت حضور زاکانی چه بوده چراکه طبق قانون شهرداری 
تهران مجاز به صرف هزینه و امکانات  خارج از محدوده شهری تهران 
نیست؛ زیرا روستای امامزاده داود از جمله روستاهای زیر مجموعه 

بخشداری کن است و  دهیاری مستقل خود را دارد. 
 خاندوزی چی کار می کرد؟

نکته قابل تامل حضور وزیر اقتصاد بود! خاندوزی آمد اما دلیلش 
مشخص نشد تنها دلیلی که به ذهن خطور می کند، تلاش وزیر اقتصاد 
برای فرار از استیضاح است و در غیر این صورت ارزیابی خرابی های 
ناشی از سیل و وضعیت منطقه ارتباطی با این وزارتخانه ندارد. محمد 
مهاجری فعال سیاسی و رسانه ای در اینستاگرام خود نوشت: »جناب 
آقای وزیر اقتصاد! چرا رفتید منطقه سیل خیز امامزاده داود؟ با خودتان 
نگفتید اگر زبانم لال، یک سیل ناگهانی دیگر بیاید و شما را ببرد ملت 
چه خاکی بر سرشان می شود؟ خب نماینده های مجلس که رفته بودند، 

همان کفایت می کرد!« 
  درد مردم نیست

یک نماینده سابق مجلس در راستای حضور نمایندگان در منطقه 
سیل زده و انتشار تصویر آنها با لباس گلی به »آرمان ملی« گفت: در 
چنین مواردی که بحرانی در هر گوشه از کشور اتفاق می افتد، وظیفه 
مسئولان است که به آنجا رفته و سرکشی کنند. حضور در چنین 
محل هایی باید برای خدمت و رفع نگرانی مردم باشد. اما برخی از 
مسئولان اینگونه نیستند، به محل حادثه می روند تا عکسی بگیرند 
و اعلام حضور کنند و نشان دهند که به فکر مردم هستند. ناصر 
قوامی ادامه داد: یکی از استانداران سابق در قزوین در زمان بارندگی 
شدید برف در جاده قزوین -  رشت برای بازدید به آن محل رفت اما 
در ابتدای مسیر متوجه بسته بودن جاده به دلیل برف سنگین شد، 
بنابراین با گرفتن عکسی از هل دادن ماشین خود برای خروج از برف 
می خواست نشان دهد که به فکر مردم است. این فعال سیاسی گفت: 
اینها غالبا تبلیغات است، چراکه لزومی برای حضور نماینده مجلس 
وجود ندارد. نمایندگان مجلس باید به جهت نظارت و یافتن مقصران 
احتمالی و تصویب قوانین پیشگیرانه و یا تخصیص اعتبار جهت کمک 
به آسیب دیدگان در مجلس حضور داشته باشند. وی ادامه داد و افزود: 
چنین رفتارهایی که می بینیم یکی از شیوه های تبلیغی است. شاید 
در دوره های قبل نیز این گونه بوده است و آن نماینده یا فردی که 
آماده حضور در مجلس می شود، با چنین تبلیغاتی سعی در ایجاد یک 
جایگاه در میان مردم داشته باشد. این انتقاد  ها وارد است، چراکه اخیرا 
در شبکه های مجازی خواندم نماینده ای کت و شلوار 5 .12 میلیونی 
خریداری کرده است. در صورت صحت این ادعا چنین اشخاصی چگونه 
می توانند نماینده قشر آسب پذیر جامعه باشند. چگونه می توانند غم آن 

سیل زده را درک کنند. 

خاندوزی سوار بر سیل فرار از استیضاح؟

مدیریت پــاچه گلــی!
   ناصر قوامی: استاندار سابقی از ماشین هل دادنش عکس می گرفت

 »آرمان ملی« یکی از وعده های رئیس جمهور در مناظره های انتخاباتی را بررسی می کند 

گشت ارشاد در ادارات برای مدیران یا کارکنان
  تشکیل شوراهای نهی از منکر در تمام وزارتخانه ها حتی خود ریاست جمهوری 

   مازنی در گفت گو با »آرمان ملی«: امیدوارم گرفتاری ها باعث عدم تحقق وعده های رئیس جمهور باشد
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